



JOURNAL OF MEDICAL INFORMATION

ISSN 1006-1959

CN 61-1278/R

# 医学信息

YIXUE XINXI

中外文核心期刊查询系统收录期刊  
CNKI 中国学术期刊网络出版总库收录期刊  
中国核心期刊（遴选）数据库收录期刊  
中国学术期刊综合评价数据库统计源期刊  
中国期刊全文数据库全文收录期刊  
万方数据数字化期刊群收录期刊  
RCCSE 中文学术期刊  
中文科技期刊数据库全文收录期刊  
中文生物医学期刊文献数据库—CMCC 收录期刊

10  
19  
月期

2023年 第36卷(半月刊)



官方微信公众号



# 医学信息 Journal of Medical Information

1987 年创刊(总 594 期)

Founded in 1987 (total 594)

第 36 卷

Volume 36

2023 年 10 月

第 19 期(半月刊)

2023 年 10 月 1 日出版

Published in Oct. 1, 2023

主管主办 Competent Organizer

陕西省文博生物信息工程研究所  
Shaanxi Province Institute of Wenbo Bioinformatics  
Engineering

编辑出版 Editing

《医学信息》编辑部  
Editorial Department of *Journal of Medical Information*

主编 Chief Editor

樊代明

FAN Dai-ming

执行主编 Executive Editor

韩维栋

HAN Wei-dong

副主编 Deputy Editor

洪 专 袁勇贵 郭树章  
HONG Zhuan YUAN Yong-gui GUO Shu-zhang  
卫克文 苏晓清 于 勤  
WEI Ke-wen SU Xiao-qing YU Qin

杜立学

DU Li-xue

常务副主编·编辑部主任

Executive Deputy Editor·Managing Director

申 磊

SHEN Lei

责任编辑 Responsible Editor

高红转 肖婷婷  
GE Hong-zhuan XIAO Ting-ting

美术编辑 Art Editor

高雨晨

GAO Yu-chen

微信公众号 WeChat Official Account

yxxxbjb

网 址 Website

www.yixuexinxi.cn

广告发布登记编号

Advertisement Registration Number

61010220190007

期刊运营 Journal Operation

陕西《医学信息》杂志社有限责任公司

Shaanxi *Journal of Medical Information* Magazine Co., Ltd.

## 目 次

### Contents

#### 卫生管理信息学 Health Management Informatics

基于临床业务的单病种质控及管理系统的设计与实现

..... 王森, 王瑞, 孟青慧, 等(1)

Design and Implementation of a Single Disease Germplasm Control and  
Management System Based on Clinical Business

..... WANG Sen, WANG Rui, MENG Qing-hui, et al.

医院患者信息保护实践 ..... 沈剑欢, 瞿怀荣(5)

Practice of Patient Information Protection in Hospital

..... SHEN Jian-huan, QU Huai-rong

医保按病种分值付费对医院管理的影响及对策分析

..... 张鸿雁, 汤振华, 张新彪, 等(10)

Analysis of the Influence and Countermeasures of Medical Insurance by  
Diagnosis-Intervention Packet on Hospital Management

..... ZHANG Hong-yan, TANG Zhen-hua, ZHANG Xin-biao, et al.

**印 刷 Printing**

西安盛景印务有限公司

Xi'an Shengjing Printing Co., Ltd.

**发 行 Issued**

中国邮政集团公司陕西省报刊发行局

China Post Group Shaanxi Newspapers and Periodicals  
Emmitting Office

**订 阅 Order**

全国各地邮政局 邮发代号:52-98

Post Office Subscription Code:52-98

**社 址 Address**

陕西省西安市曲江新区雁翔路 3001 号

旺座曲江 H 座 11805 室

Room 11805, Block H, Wangzuo Qujiang, 3001 Yanxiang  
Road, Qujiang New District, Xi'an, Shaanxi, China

**电 话 Tel**

+86-29-82213414 82628305

**标准刊号 Standard Serial Number**

ISSN 1006-1959  
CN 61-1278/R

**©2023 年版权归《医学信息》编辑部所有**

本刊刊出的所有文章不代表本刊编委会观点。如无特殊说明,一律视为作者同意授权本刊及网络合作媒体进行电子版信息传播。如有印刷装祯问题请及时联系编辑部调换。

In © 2023, the copyright belongs to the editorial department of *Journal of Medical Information*.

All articles published in this journal do not represent the views of the editorial board of this journal. If there are no special instructions, it shall be deemed that the author agrees to authorize this journal and online cooperative media to disseminate electronic information. If you have any printing problems, please contact the editorial department for replacement.

**愿 景**

打造世界领先的医学科技期刊

**Wish**

To Create a World-leading  
Medical Science Journal

**使 命**

让作者得到满意的服务  
让读者获得有价值的信息

**Mission**

Make the Author Get a Satisfactory Service  
Let the Reader Get Valuable Information

**价 值 观**

乐观 真诚 进取 奉献  
学习 认真 迅速 做到

**Values**

Optimism Sincerity Action Dedication  
Study Earnestness Speed Efficiency

**中医药信息学 Traditional Chinese Medicine Informatics**

基于网络药理学和分子对接探讨姜黄素治疗溃疡性结肠炎的分子机制

..... 王闯红,常旭贞(13)

Molecular Mechanism of Curcumin in the Treatment of Ulcerative Colitis Based  
on Network Pharmacology and Molecular Docking

..... WANG Chuang-hong,CHANG Xu-zhen

吴茱萸碱脂质体的制备工艺研究 ..... 黄秋妹,阙慧卿,李唯,等(19)

Study on the Preparation Technology of Evodiamine Liposome

..... HUANG Qiu-mei,QUE Hui-qing,LI Wei,et al.

**医学数据科学 Medical Data Science**

抗凝药物预防 PICC 导管相关性血栓形成的 Meta 分析

..... 胡可纯,张强惠子,刘海飞,等(23)

Meta -analysis of Anticoagulant Drugs for Prevention of PICC Catheter –  
related Thrombosis

..... HU Ke-chun,ZHANG Qiang-hui-zi,LIU Hai-fei,et al.

基于 CiteSpace 的医院文化建设研究特点及趋势可视化探析

..... 焦光源(29)

Research on the Characteristics and Trend Visualization of Hospital Culture  
Construction Based on CiteSpace ..... JIAO Guang-yuan

基因检测指导难治性高血压用药有效性及安全性的系统评价

..... 李海志,李特,胡晓倩,等(34)

Systematic Evaluation of the Efficacy and Safety of Gene Detection in  
Guiding the Treatment of Refractory Hypertension

..... LI Hai-zhi,LI Te,HU Xiao-qian,et al.

我国近 10 年产前抑郁的知识图谱可视化分析

..... 支梦伟,刘佳,贾沙风(40)

Visualization Analysis of Knowledge Map of Prenatal Depression in China in  
Recent 10 Years ..... ZHI Meng-wei,LIU Jia,JIA Sha-feng

黄芪建中汤联合中药穴位贴敷治疗脾胃虚寒型慢性胃炎 Meta 分析 ..... 陈俊芬,肖欢智,陆廷飞,等(46)

Meta-analysis of Huangqi Jianzhong Decoction Combined with Acupoint Application of Traditional Chinese Medicine in the Treatment of Chronic Gastritis of Spleen-stomach Deficiency-cold Type ..... CHEN Jun-fen,XIAO Huan-zhi,LU Ting-fei,et al.

### 公众健康信息学 Consumer Health Informatics

动车组司机健康素养水平与生活方式关联性分析 ..... 杨单单,曹卉,黄萃,等(54)

Correlation Analysis Between Health Literacy Level and Lifestyle of EMU Drivers ..... YANG Dan-dan,CAO Hui,HUANG Cui,et al.

郑州市社区回迁居民高血压现状及健康素养影响因素分析 ..... 王甲,于铭洋,王彩红,等(58)

Analysis on the Status Quo of Hypertension and Influencing Factors of Health Literacy Among Community Resettled Resident in Zhengzhou City ..... WANG Jia,YU Ming-yang,WANG Cai-hong,et al.

兵团某综合性高校大学生生态环境与健康素养分析 ..... 杨家华,李新辉(65)

Analysis of Ecological Environment and Health Literacy of College Students in a Comprehensive University of the Production and Construction Corps ..... YANG Jia-hua,LI Xin-hui

### 论著 Treatise

血清尿酸/肌酐比值与老年人非酒精性脂肪肝的相关性研究 ..... 陈超,陈冯梅(71)

Correlation Between Serum Uric Acid/Creatinine Ratio and Nonalcoholic Fatty Liver Disease in the Elderly ..... CHEN Chao,CHEN Feng-mei

脂多糖诱导大鼠脓毒症相关心肺损伤模型的构建及评价 ..... 陈鹤翔,何旋,吴晓静,等(75)

Construction and Evaluation of Lipopolysaccharide-induced Sepsis-related Myocardial Injury and Lung Injury Model in Rats ..... CHEN He-xiang,HE Xuan,WU Xiao-jing,et al.

气体信号分子硫化氢介导胃癌多药耐药性研究 ..... 陈伟毅,胡柯,刘雨,等(80)

Research on Gaseous Signaling Molecule Hydrogen Sulfide Mediating Multidrug Resistance in Gastric Cancer ..... CHEN Wei-yi,HU Ke,LIU Yu,et al.

某高校学生颈椎曲度异常的相关因素分析 ..... 王英,岳丽,孟岩(84)

Analysis of Related Factors of Abnormal Cervical Curvature in Students of a University ..... WANG Ying,YUE Li,MENG Yan

人参皂苷 Rg3 对帕金森病模型大鼠多巴胺能神经元氧化应激的抑制作用 ..... 侯晓丽,张亚慧,唐迎乐(88)

Inhibitory Effect of Ginsenoside Rg3 on Oxidative Stress in Dopaminergic Neurons of Parkinson's Disease Model Rats ..... HOU Xiao-li,ZHANG Ya-hui,TANG Ying-le

血清 Cyr61、MHR、LHR 水平及联合检测与冠心病的相关性分析 ..... 钱人杰, 丁振江(92)

Correlation Analysis of Serum Cyr61, MHR, LHR Levels and Combined Detection with Coronary Heart Disease

..... QIAN Ren-jie,DING Zhen-jiang

瑞马唑仑联合气管插管全身麻醉在老年髋部骨折内固定术中的应用 ..... 刘璐(97)

Application of Remimazolam Combined with Tracheal Intubation General Anesthesia in Elderly Patients with Hip Fracture Internal Fixation ..... LIU Lu

多层螺旋 CT 三维成像与 X 线检查在股骨颈骨折分型鉴别诊断中的应用价值 ..... 张依琳(102)

Value of Multi-slice Spiral CT Three-dimensional Imaging and X-ray Examination in Differential Diagnosis of Femoral Neck Fracture ..... ZHANG Yi-lin

床旁纤维支气管镜辅助吸痰对重症下呼吸道感染患者肺部通气功能及血清炎症介质水平的影响 ..... 朱云, 钟晓荣(106)

Effect of Bedside Bronchoscopy Assisted Sputum Aspiration on Pulmonary Ventilation Function and Serum Inflammatory Mediators in Patients with Severe Lower Respiratory Tract Infection ..... ZHU Yun,ZHONG Xiao-rong

医教协同专科治疗对慢阻肺患者肺功能和疗效的影响 ..... 蔡懿(110)

Effect of Medical Education Combined with Specialized Treatment on Pulmonary Function and Efficacy in Patients with Chronic Obstructive Pulmonary Disease ..... CAI Yi

动态心电图联合冠脉血管成像对 ST 段抬高型心肌梗死罪犯血管的定位诊断作用 ..... 贾慧芳(114)

Role of Dynamic Electrocardiogram Combined with Coronary Angiography in the Localization and Diagnosis of Culprit Vessels in ST-segment Elevation Myocardial Infarction ..... JIA Hui-fang

原发性高血压并脑小血管病患者的肾功能标志物及其他临床特点分析 ..... 钟婧捷, 余振球(118)

Analysis of Renal Function Markers and Other Clinical Characteristics in Patients with Essential Hypertension and Cerebral Small Vessel Disease ..... ZHONG Jing-jie,YU Zhen-qiu

重组人促红素注射液联合左卡尼汀注射剂治疗终末期肾病肾性贫血的疗效及对患者心功能的影响 ..... 叶书磊(122)

Effect of Recombinant Human Erythropoietin Injection Combined with Levocarnitine Injection in the Treatment of Renal Anemia in Patients with End-stage Renal Disease and its Effect on Cardiac Function ..... YE Shu-lei

口腔种植修复治疗牙列缺损伴牙周炎对牙周指数及种植体存留的影响 ..... 王珺(126)

Effect of Oral Implant Restoration on Periodontal Index and Implant Retention in the Treatment of Dentition Defect with Periodontitis ..... WANG Jun

尿蛋白和尿微量白蛋白在糖尿病肾病检验中的应用 ..... 张 瑞(130)

Application of Urinary Protein and Urinary Microalbumin in the Examination of Diabetic Nephropathy ..... ZHANG Xun

早期干预治疗对早期筛查阳性子痫前期孕妇妊娠结局的影响 ..... 霍春霞,谢 玲,张爱萍(134)

Effect of Early Intervention on Pregnancy Outcome of Pregnant Women with Early Screening Positive Preeclampsia

..... HUO Chun-xia,XIE Ling,ZHANG Ai-ping

支气管肺部感染患者经痰标本细菌培养的情况分析 ..... 余 云,沈 红(137)

Analysis of Bacterial Culture of Sputum Specimens in Patients with Bronchopulmonary Infections ..... YU Yun,SHEN Hong

## 药物与临床 Medicine and Clinical

麦角新碱联合米索前列醇、缩宫素在胎盘早剥产后大出血的临床效果及对应激反应的影响 ..... 李晓君(141)

Clinical Effect of Ergometrine Combined with Misoprostol and Oxytocin in Postpartum Hemorrhage of Placental Abruptio and its

Effect on Stress Response ..... LI Xiao-jun

槐耳颗粒联合艾立布林治疗晚期三阴性乳腺癌的真实世界研究 ..... 杨丽娟(144)

A Real-world Study of Huai'er Granules Combined with Eribulin in the Treatment of Advanced Triple-negative Breast Cancer

..... YANG Li-xian

甘精胰岛素联合阿卡波糖治疗 2 型糖尿病的效果及对胰岛素抵抗的影响 ..... 吴圆琴(148)

Effect of Insulin Glargine Combined with Acarbose in the Treatment of Type 2 Diabetes Mellitus and its Effect on Insulin Resistance

..... WU Yuan-qin

亮丙瑞林联合曼月乐环对异常子宫出血患者出血量及性激素水平的影响 ..... 汤小燕(152)

Effect of Leuprorelin Combined with Mirena on Amount of Bleeding and Sex Hormone Levels in Patients with Abnormal Uterine Bleeding ..... TANG Xiao-yan

重组人促红细胞生成素联合还原型谷胱甘肽对尿毒症贫血患者贫血指标及氧化应激反应的影响 ..... 李光尧(156)

Effect of Recombinant Human Erythropoietin Combined with Reduced Glutathione on Anemia Index and Oxidative Stress Response in Patients with Uremia Anemia ..... LI Guang-yao

## 护理研究 Nursing Research

Orem 自理模式联合预见性护理对降低阴道分娩产后出血量及改善妊娠结局的影响 ..... 吴 双,黄淑娟(160)

Effect of Orem Self-care Mode Combined with Predictive Nursing on Reducing Postpartum Hemorrhage and Improving Pregnancy Outcome in Vaginal Delivery ..... WU Shuang,HUANG Shu-juan

危重症专职小组气道综合护理对肺心病合并呼吸衰竭患者机械通气血气指标及肺功能的影响

..... 张叶斐,赵洁,董春叶,等(163)

Effect of Comprehensive Airway Nursing of Critical Care Group on Mechanical Ventilation Blood Gas Index and Lung Function in Patients with Pneumocardial Disease Complicated with Respiratory Failure ..... ZHANG Ye-fei,ZHAO Jie,DONG Chun-ye,*et al.*

循证护理联合疼痛护理对泌尿系统结石患者术后疼痛及并发症的影响 ..... 刘鎏(167)

Effect of Evidence-based Nursing Combined with Pain Nursing on Postoperative Pain and Complications in Patients with Urinary Calculi ..... LIU Liu

袋鼠式护理对剖宫产初产妇泌乳、子宫复旧、产后心理状态的影响研究 ..... 姜鸽鸽,张文文,王满华,等(171)

Study on the Effect of Kangaroo Nursing on Lactation, Uterine Involution and Postpartum Psychological State of Primiparas Undergoing Cesarean Section ..... JIANG Ge-ge,ZHANG Wen-wen,WANG Man-hua,*et al.*

分阶段泌乳护理对初产妇产后母乳喂养行为及乳房胀痛程度的影响 ..... 周泉(175)

Effect of Staged Lactation Nursing on Postpartum Breastfeeding Behavior and Breast Distending Pain Degree of Primipara

..... ZHOU Quan

### 综述 Review

CHA<sub>2</sub>DS<sub>2</sub>-VASc 评分联合生物标志物对非瓣膜性心房颤动并发脑卒中诊断价值的系统综述

..... 孟华,苏馨雅,陆雯雯,等(179)

A Systematic Review of the Diagnostic Value of CHA<sub>2</sub>DS<sub>2</sub>-VASc Score Combined with Biomarkers for Non-valvular Atrial Fibrillation Complicated by Stroke ..... MENG Hua,SU Xin-ya,LU Wen-wen,*et al.*

妊娠期糖尿病孕妇血液中不同类型物质的代谢组学特点 ..... 陈锐聪,香钰婷,李仲均(185)

Metabolomics Characteristics of Different Types of Substances in the Blood of Pregnant Women with Gestational Diabetes Mellitus

..... CHEN Rui-cong,JIANG Yu-ting,LI Zhong-jun

影像学评价腮腺导管结构的研究 ..... 韩亚茹,吴大铭(190)

Study on Imaging Evaluation of Parotid Duct Structure ..... HAN Ya-ru,WU Da-ming

# 喜迎国庆 盛世篇章

庆祝中华人民共和国成立74周年  
1949-2023



---

ISSN 1006-1959  
CN 61-1278/R

邮发代号：52-98

国内定价：30元/本

ISSN 1006-1959



9 771006195236